
 طــرح اســتیضاح وزیــر صنعت، معــدن و تجارت 
اعــام وصــول شــد. این خبر عصــر روز یکشــنبه از 
ســوی ســخنگوی هیأت رئیســه مجلس، رسانه ای 
شد. هفته گذشــته یعنی 24 خرداد نیز نمایندگان 
مجلس به ســیدرضا فاطمی امین پــس از آنکه از 
پاسخ های او قانع نشدند، کارت زرد دادند و اظهار 
کردنــد کــه در مدت 5 ماه بایســتی مشــکات این 

حوزه بخصوص خودرو حل می شد.
هیــأت  ســخنگوی  موســوی،  ســیدنظام الدین 
رئیســه مجلس گفت: بر اســاس آیین نامه داخلی 
مجلس، کمیســیون تخصصــی صنایــع و معادن 
طــرح اســتیضاح وزیر صنعــت، معــدن و تجارت 
را بررســی می کند. اما روز گذشــته حجت الاســام 
ســیدجواد حســینی کیــا، نایــب رئیس کمیســیون 
صنایع و معادن گفت: امضاهای نمایندگان موافق 
اســتیضاح وزیر صنعت، معــدن و تجارت در حال 
کاهش اســت و کمیســیون هم هنوز این موضوع را 
در دســتور قرار نداده است. در صورت روند کاهش 
امضاهای موافق استیضاح، این موضوع از دستور 

کار مجلس خارج خواهد شد.
نماینــدگان مجلــس، در حالــی وزیــر صنعت، 
معدن و تجــارت را مورد نقد و کم کاری قرار دادند 
که او ســال گذشــته یک وزارتخانه آشفته را تحویل 
گرفت. وزارتخانه ای که تنها اسم صنعت و تجارت 
را یدک می کشید و عماً در تمام حوزه ها با چالش 
مواجــه بود. یکــی از بزرگتریــن پردردســرهای این 
حــوزه، خــودرو بــود. همیــن موضوعــی کــه بارهــا 
پــای فاطمی امیــن را به هرم ســبز، )صحن علنی 
مجلــس و کمیســیون صنایــع و معــادن( کشــاند.

قطعــاً وزیــر ابراهیم رئیســی چوب جادویــی برای 
تغییر و حل مشکات ندارد، لذا باید فرصت داد تا 
برنامه ها عملیاتی شود، از این رو اگر تمام بخش ها 
همراهی نکنند، فرق این دولت با دولت گذشته که 
به لجبازی گذشــت، چیست؟بهتر بود قبل از آنکه 
موضوع استیضاح مطرح شود، این سؤال پرسیده 
می شــد کــه وزارت صمت و زیــر مجموعه های آن 

سال گذشته چه شرایطی داشت؟
اول از همــه به خودرو اشــاره می کنیم. فاطمی 
امیــن صنعــت خودرویــی را تحویــل گرفــت کــه 
پارکینــگ  ناقــص در  از 170 هــزار خــودرو  بیــش 
داشــت، خودروها بــا 90 درصد نقص قطعه تولید 
می شدند، تقاضاهای بی شمار مردمی برای خرید 
خــودرو بی پاســخ مانــده بــود، روز بــه روز قیمــت 
خــودرو در بــازار افزایش پیــدا می کرد، تیــراژ تولید 
کاهشی بود، کیفیت در مسیر تنزل قرار گرفته بود و 

تولید خودروهای قدیمی ادامه داشت.
با شروع به کار دولت سیزدهم، تمام این موارد 
کــه به بحــران تبدیل شــده بــود، حل شــد و اکنون 
می تــوان ادعــا کرد کــه صنعــت خــودرو از بحران 
جــدی فاصله گرفته اســت. طی این مــدت تعداد 
خودروهای کف پارکینــگ 65 درصد کاهش یافته 
و به اذعان مدیران خودروســازی، تا شهریورماه به 

صفر می رسد.
 بــه گفتــه اتحادیــه نمایشــگاه داران خــودرو از 
التهــاب و نوســان قیمت خــودرو در بازار به شــدت 
کاســته شــده اســت و ماننــد ســال های گذشــته به 
خصــوص از ســال 97 تــا نیمــه اول ســال 1400، 
قیمت ها جهش گونه نیست. از سویی با ایجاد یک 
سایت واحد از سوی وزارت صمت، فروش خودرو 
چــه در قالب قرعه کشــی و چــه غیر از ایــن روش، 
ســاماندهی پیدا کرده و دیگــر امکان فعالیت های 

فسادزا در این حوزه وجود ندارد.
از ســوی دیگــر بعــد از مدت هــا و با فشــاری که 
وزارت صمــت وارد کــرد، خودروســازان به ســمت 
ارتقــای کیفیت محصــولات خود حرکــت کردند و 
اکنون نمودارهای کیفیت نشان می دهد که سطح 
رضایت مردم نســبت به گذشته نسبت به خودرو 
داخلی بهتر شده است، هر چند که هنوز با معیارها 
فاصله معنا داری دارد. نکته دیگر آنکه برای اولین 
بــار و بــدون آنکه توجیهــی قابل قبول باشــد، وزیر 
صمت از خودروســازان خواســت کــه تولید خودرو 

قدیمی تیبا و پژو405 متوقف شود.
اتفــاق دیگری که رقم خورد و به نظر می رســد 
نماینــدگان مجلــس بــه آن توجه کافی نداشــتند، 
رفع ممنوعیت واردات خودرو بود. دولت گذشــته 
بــه جهت عــدم تعــادل ارزی، واردات خــودرو را از 

ســال 97 ممنوع کــرد امــا فاطمی امین از اســفند 
ســال گذشته به مردم قول داد که واردات خودرو از 
سال جاری آزاد شود. دلیل اصلی این اتفاق هم به 

منابع ارزی کشور بر می گردد.
ســال گذشته صادرات غیرنفتی کشور به حدود 
50 میلیــارد دلار رســید که حــدود 25 میلیارد دلار 
آن به کشورهای همسایه بوده است. وزارت صمت 
در راســتای توجه به کشــورهای همســایه توانست 
صــادرات خــود بــه ترکیــه را کــه در دولت گذشــته 
بشــدت افت کــرده 100 درصــد افزایش دهــد و در 
مــورد صادرات به کشــور روســیه افزایــش بین 30 
تــا 40 درصــد را ثبت کند، همچنین ســال گذشــته 
صــادرات بــه ترکمنســتان 160 درصد و ازبکســتان 
بیش از 100 درصد رشد داشته است.بر این اساس 
وزارت صمت موفق شــد حدود 20 درصد افزایش 
وزنی صادرات و 40 درصد ارزش کالاهای صادراتی 
را افزایــش دهد. قطعاً اگــر چنین اتفاقی رخ نداده 
بود، در ســال جاری نیز بایستی ممنوعیت واردات 
خــودرو ادامــه پیــدا می کــرد. اما اکنــون بــا واردات 
خــودرو ضمــن انحصارزدایی، می تــوان آرامش را 
به بــازار خــودرو برگردانــد.از دیگر اقدام هــای این 
وزارتخانه که تنها اســم صنعــت، معدن و تجارت 
را یــدک می کشــید می تــوان بــه اصــاح ســاختار 
اشاره کرد، ســاختاری که در 8 سال هیچ برنامه ای 
بــرای آن تدوین نشــده بود. با تغییر ســاختار، این 
وزارتخانــه معنای واقعی ادغام را چشــید و اکنون 
و  دســتورالعمل ها  دیگــر  و  اســت  شــده  چابــک 
برنامه ها در کارتابل معاونت ها باقی نمی ماند.در 
گزارش های بعدی، به سایر دستاوردهایی که وزیر 
صنعت، معدن و تجارت طی چند ماه اخیر داشته 

است، می پردازیم.
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پس از انتشــار خبر اعلام وصول اســتیضاح وزیر 
صمت، نماینــدگان مجلس از کمیســیون های 
مختلــف نســبت بــه آن واکنــش نشــان دادند. 
برخــی از آنها از غیرقانونی بــودن اعلام وصول 
گفتنــد و برخــی نیــز تأکیــد کردند ایــن موضوع 
در دســت بررســی کمیســیون های تخصصــی 
نیست. علاوه براین، تعدادی از نمایندگان هم 
منتسب کردن تمام مشکلات به وزیر صمت را 

بی انصافی دانسته اند.
صمــت  � وزیــر  اســتیضاح  وصــول  اعــام   

غیرقانونی بود
درهمیــن خصوص عضو کمیســیون آموزش و 
تحقیقات مجلس شــورای اسلامی گفت: اعلام 
وصول اســتیضاح وزیــر صمــت غیرقانونی بود 
چراکــه طبــق آیین نامه داخلی مجلــس، اعلام 
وصول طرح اســتیضاح باید پــس از رأی مثبت 
کمیسیون تخصصی  انجام شود.محمدمهدی 
مجلــس  در  کرمــان  مــردم  نماینــده  زاهــدی 
شــورای اســلامی در گفت وگو با ایرنا با اشــاره به 
اعــلام وصول اســتیضاح وزیر صنعــت، معدن 
و تجــارت از ســوی هیأت رئیســه مجلس اظهار 
داشــت: اعلام وصول اســتیضاح وزیر صمت از 
ســوی هیأت رئیســه مجلس کار درســتی نبوده 
و غیرقانونــی بــود. وی ادامــه داد: در ابتــدا باید 
استیضاح در کمیسیون تخصصی مورد بررسی 
قــرار گیرد و ســپس گزارش آن به هیأت رئیســه 

ارسال شود.
پــس  � را  خــود  امضــای  اســتیضاح کنندگان   

گرفتند
نماینــده مــردم شــهربابک در مجلس شــورای 
اســلامی   گفــت: برخــی از نمایندگان خواســتار 
اســتیضاح، امضای خــود را پس گرفتنــد و بنده 
هــم از جملــه نمایندگانــی هســتم کــه مایــل 
بــه اســتیضاح بــوده ولــی در این زمــان امضای 
گرفت.مصطفی رضــا  خواهــم  پــس  را  خــود 
حســینی قطب آبادی در گفت وگو با ایرنا، گفت: 
درخصــوص وزیر صمــت دو موضــوع حقیقی 
و حقوقــی وجــود دارد. بخــش حقیقــی دربــاره 
شــخصیت  آقای فاطمی امین اســت که بســیار 
انســان ســالم، پیگیر امور به صورت شبانه روزی 
و دلســوز بــرای حل مشــکلات بخــش صنعت 
کشــور است.وی افزود: از منظر حقوقی در حوزه 
وزارت صنعت، معدن و تجارت مسائلی ایجاد 

شــده که باید رصد کرد آیا وزیر در این باره اجازه 
تصمیم گیری داشته یا فقط مجری بوده است؟

بررسی استیضاح فاطمی امین در دستور کار  �
کمیسیون صنایع قرار ندارد

نایب رئیس کمیســیون صنایــع و معادن گفت: 
امضاهــای نماینــدگان موافــق اســتیضاح وزیر 
صنعت، معدن و تجارت در حال کاهش است 
و کمیســیون هم هنوز این موضوع را در دســتور 
کار قــرار نداده است.حجت الاســلام ســیدجواد 
حســینی کیا در گفت وگو با ایرنا درباره در جریان 
قرار گرفتن اســتیضاح ســید رضــا فاطمی امین 
وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: شــنیده ها 
حکایــت از کاهــش امضاهای جمع آوری شــده 
بــرای اســتیضاح وزیر صمــت دارد، البتــه هنوز 
کمیسیون در این باره تشکیل جلسه نداده است. 
عضو هیأت رئیسه کمیســیون صنایع و معادن 
افــزود: در صورت روند کاهش امضاهای موافق 
اســتیضاح،  ایــن موضــوع از دســتور کار مجلس 

خارج خواهد شد.
انتســاب همــه مشــکات وزارت صمــت بــه  �

فاطمی امین، بی انصافی است
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: 
انصاف نیست که همه مشکلات حوزه صنعت 
را بــه عملکــرد وزیر صمت نســبت دهیم چون 
بخشــی از آنهــا فرا وزارتخانــه ای اســت و دولت 
باید بــرای حل این مشــکلات برنامه ریزی کند.
حجــت الله فیــروزی در گفت وگو با ایرنــا، اظهار 
داشــت: فاطمی امین برنامه هــای دقیقی برای 
ایجاد تحول در وزارت صنعت، معدن و تجارت 
دارد اما مشــکلات ریشــه داری در این وزارتخانه 
وجود دارد که تنها به دســت وزیر حل نمی شود 
و حــل آن نیــاز به وقــت بیشــتری دارد.نماینده 
مردم فسا بیان داشت: تفکیک وزارت صنعت، 
معــدن و تجارت بــه دو یا ســه وزارتخانه یکی از 
راهکارهایــی اســت کــه می تواند مشــکلات این 
حوزه را تا حدودی رفع کند چون وزیر صمت به 
تنهایی نمی تواند مسائل این بخش را حل کند.
وی با بیــان اینکه مقصر همه مشــکلات وزارت 
صمــت، فاطمی امیــن نیســت، افــزود: انصاف 
نیســت کــه همــه مســائل حــوزه صنعــت را به 
عملکرد وزیر صمت نسبت دهیم چون بخشی 
از آنهــا فرا وزارتخانه ای اســت و دولت باید برای 

حل این مشکلات برنامه ریزی کند.
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پاسخ سازمان برنامه به نامه ۶۱ اقتصاددان:

کاهش ضریب جینی و تورم در میان مدت
 دولــت در حذف ارز ۴200 تومانی به  دنبــال یک اقدام موقت برای حل 
مشکل کسری بودجه نبوده و شتابزده و بدون تمهیدات مقدماتی عمل 
نکــرده، بلکه نــگاه دولت بلندمدت و با تکیه بــر اصلی ترین اصول علم 
اقتصاد )پرهیز از اســراف و هدررفت منابع( صورت گرفته اســت. در پی 
انتشــار نامه ۶1 اقتصاددان به مردم ایران که در آن نســبت به بروز تورم 
ســه رقمی پــس از اجرای سیاســت های موســوم بــه جراحــی اقتصادی 
هشــدار داده شــده بــود؛ ســازمان برنامه و بودجه پاســخی بــه انتقادات 
ایــن افــراد داد.در توضیحات ســازمان برنامه آمده اســت: دولت امروز، 
ارثیه ای از ســاختارهای بلندمدت ناســازگار با شــرایط واقعــی اقتصاد را 
حمل می کند. برای اصاح تک تک آن ساختارها لازم است که شعارها، 
تعارف ها و مصلحت اندیشی هایی که صرفاً مشکات را به آینده موکول 
می کند، کنار گذاشــته شوند. در اثر همین رویکرد بود که دولت سیزدهم 
کســری ۴80 هزار میلیارد تومان ســال 1۴00 را بدون اســتقراض از بانک 
مرکــزی حــل کرد و حتی توانســت میــزان اعتبــارات عمرانی و اشــتغال 
را بــه رقم تاریخــی 200 هزار میلیارد تومان برســاند؛ در پایان شــش ماه 
دوم ســال گذشــته خالص بدهی بخش دولتی به بانک مرکزی 80 هزار 

میلیارد تومان کاهش پیدا کرد.
طبق آنچه در فوق به آن اشــاره شــد دلایل اقدام در خصوص حذف 

ارز 4200 تومانی در شرایط فعلی به صورت زیر است:
1- دایره شــمول ارز ۴200 تومانی در ســال های گذشــته، بسیار بیشتر 
از زمــان فعلــی بوده اســت. برای مثال حتی گوشــت قرمــز و برنج را نیز 
شــامل می شــد. ولــی توصیه کارشناســان در راســتای پرهیــز از هدررفت 
منابــع، از گذشــته تاکنــون همــواره بر تغییــر روش پرداخــت یارانه بوده 
کــه دولت هــای وقت نیز در برهه هایی از زمان، برخی کالاها را از شــمول 

کالای اساسی خارج کرده اند.
2- اقتصاددانــان محتــرم به لزوم فراهــم کردن پیش نیازهــا و لوازم 
جراحــی اقتصادی و عوامل غیراقتصادی نظیر برجام، FATF، ســاختار 
حکمرانــی کشــور و نیــز ثبــات اقتصادی اشــاره داشــته اند کــه باید گفت 

بسیاری از موارد فوق برون زا و خارج از اختیارات دولت است.
3 - دولت با حذف ارز ۴200 تومانی در واقع در نظر داشت که بخشی 
از فشار رو به تزاید بر پول پرقدرت - که چند سال اخیر به اشتباه بر سایر 
عوامل انتشــار پایه پولی اضافه شــده بود- را مخصوصاً در درازمدت کم 
کند و به دنبال آن یکی از عوامل ســاختاری موجد تورم فزاینده در آینده 

را از بین ببرد.
۴- نکتــه بســیار مهمــی کــه در اثــر بازخورد سیاســت های گذشــته به 
دست آمده این است که اگر قرار است یارانه ای به کالای اساسی مد نظر 
دولــت اختصاص دهیم، چرا آن را به صورت ریالی و شــفاف اختصاص 
ندهیم و چرا بی جهت مســیر ارزی قیمت گذاری شــده برای آن تعریف 
کنیــم؟ پاســخ آن اســت که بــا کارایی حاصــل از قیمت گذاری دســتوری 
ارز به ســایر بازارها تســری می یابد و بازارها را دچار عدم تعادل می کند 
دولــت قادراســت بــدون مداخلــه در بــازار ارز و رانت های متعــدد آن و 
به صورت مســتقیم و ریالی، یارانه کالای اساســی را به صورت هدفمند و 
تعریف شــده طبق الگوهای توافق شــده اختصاص دهد که به شفاف تر 

شدن بازارها نیز کمک شایانی می کند.
۵- بــازار ارز یــک بــازار مســلط بــر همه بازارهــا در اقتصاد محســوب 
می شود و هر نوع دوگانگی قیمت و عدم تعادل در آن، دوگانگی قیمت 

و عدم تعادل را به سایر بازارها تزریق می کند.
۶- نکتــه نهایــی در ایــن خصوص این اســت که هر چند بــا حذف ارز 
ترجیحــی ۴200 تومانی، گران شــدن کالاهای اساســی طــی چند ماه دور 
از انتظار نبود، ولی حداقل می توان اطمینان داد، بخشــی از فشــار رو به 
تزاید از روی پایه پولی طی ماه ها و ســالیان آینده برداشــته شده و به تبع 
آن بخشــی از تورمــی کــه در آینــده می توانســت از این محل ایجاد شــود 

حذف شده است.

حــذف  بــا  ســیزدهم  دولــت  موافقــت  از  پــس   
ممنوعیــت واردات خــودرو، جزئیــات و چگونگی 
واردات خودرو مورد ســؤال قرار گرفت؛ بر اســاس 
آخریــن اظهارنظرهــا، وزیــر صنعــت، معــدن و 
تجــارت اعــلام کــرد کــه خودروهــای خارجــی بــا 
قیمت کمتــر از 10 هزار دلار )کمتر از 320 میلیون 
تومان( وارد کشــور خواهد شــد و به غیــر از خودرو 
چینــی، خودروهــای اقتصادی اروپایــی هم با این 
قیمــت می تــوان خریداری کــرد. او تأکیــد کرد: ما 
می خواهیم پژو، ســمند و تیبا را از رده خارج کرده 
و خودروهایــی مانند تارا و شــاهین که قیمت های 
بالاتری نســبت بــه خودروهــای اقتصــادی دارند 
را جایگزیــن کنیــم، پس لازم اســت برای قشــری 
از جامعــه کــه خودروهایــی ارزان تــر می خواهنــد 
محصول داشته باشیم. بنابراین در این آیین نامه 
واردات خودرو، تمرکز بر واردات خودروهای ارزان 
قیمــت بود تا هم نیاز مردم پوشــش داده شــود و 
هــم به تدریج به ســمت ســاخت داخــل برویم و 
نقص ترکیب محصولات داخلی را با از رده خارج 
کردن خودروهایی با قیمت پایین اما بی کیفیت و 
جایگزین کردن یک خودروی اقتصادی باکیفیت، 

برطرف کرده و سبد محصولات را کامل کنیم.
او بــا بیــان اینکــه گفت وگوهایی بــرای واردات 
خــودرو از اروپا آغازشــده اســت، افــزود: وضعیت 
کــه  نیســت  امــروز صنعــت خــودرو آن چیــزی 
بنــده به عنــوان وزیــر آن را تأیید کنــم، اما حرکت 
قابــل  پیشــرفت های  آغازشــده  کــه  مســیری  در 

ملاحظه ای داشته است.
آیین نامه واردات خودرو آماده مطرح شدن در  �

دولت است
وزیــر صنعــت ادامــه داد: آیین نامــه واردات 
خودرو در دولت مطرح  شده و دارای 10 بند است، 
در خصــوص یکی از بندهــای آن در هیأت دولت 
ابهاماتــی وجــود داشــت و لازم بود به کمیســیون 
اقتصادی برگردد و برای بازگشت دوباره به دولت 
بایــد 3 را مرحله طی می کرد؛ اکنــون طرح آماده 
این اســت کــه در دولت مطرح و بررســی شــود. از 
زمانــی کــه این طرح تصویب شــود، دو تا ســه ماه 
بعد عملیاتی خواهد شــد و زمــان زیادی نخواهد 

برد.
نگاه طبیبانه به صنعت خودرو �

او یادآور شد: صنعت خودرو نه آنقدر کوچک 
و بی اهمیت اســت کــه آن را پنهان کرده و صورت  
مســأله آن را پــاک  کنیم، نــه آن قدر اکنــون بالنده 

اســت که بتوان از آن دفاع کرد؛ بلکه اکنون باید با 
نــگاه طبیبانه به این صنعت نگاه کرده و مســائل 
مربوط به آن را پیدا کرده و راه حل ها را نهایی و در 
یک دوره زمانی حل کنیم که ما این دوره زمانی را 
دو سال در نظر گرفته ایم و برای اجرایی کردن این 

مهم برنامه لازم تهیه شده است.
وزیــر صمت افزود: فکــر نمی کنم هیچ فردی 
ایــن انتظــار را داشــته باشــد کــه مشــکلات حوزه 
خودرو که بســیار پیچیده و گســترده اســت، طی 6 
ماه مرتفع شــود؛ مهم این است که برای حل این 
موضــوع برنامه ای وجود داشــته باشــد و درســت 
اجرا شــود. این برنامه دوســاله تا اواخر سال 1۴0۴ 
ادامه دارد، یعنی از سال 1۴02 این موضوع تغییر 
پیدا خواهد کرد و در واقع نقطه عطف همین بازه 
زمانــی اســت و در این دوســال با تمرکز، مســائل 

عمده رفع خواهد شد.
کاهش ۶5 درصدی خودروهای ناقص کف �

فاطمی امیــن اضافه کــرد: از ابتدای امســال تا 
1۸خردادماه تعداد خودروهای ناقص کف حدود 
۴۷ هزار دستگاه بوده که این رقم در مدت مشابه 
سال گذشــته 13۷ هزار دستگاه بوده است، یعنی 
۶۵ درصد کاهش خودروهای کف را شاهد بودیم 
و کاهــش تولیــد خودروهــای کف بــه معنی نظم 

یافتن تولید و زنجیره تولید است.
وزیر صمت در ارتباط با آمار خودروهای کامل 
نیــز گفت: امســال در ایــن مقطع تولیــد 1۴۴ هزار 
دستگاه خودرو کامل شــده است درحالی که سال 
گذشــته طبق آمــار بــه 3۸ هــزار دســتگاه خودرو 

رسید.
تمرکــز برنامه های نیمه دوم امســال بر کیفیت  �

خودرو خواهد بود
وزیر صمت با اشــاره بــه برنامه دوســاله برای 
حــل مشــکلات صنعت خــودرو گفت: بخشــی از 
ایــن برنامــه از مهرماه ســال گذشــته آغازشــده و 
تــا پایان ســال 1۴01 ادامــه خواهد یافــت و در این 
مرحلــه به دنبال اصلاح ســاختار صنعت خودرو 
و ثبات بخشــی در تولیــد هســتیم، البتــه اکنون به 
ثبات بخشی در تولید خودرو رسیده ایم و ان شاءالله 

این روند تداوم خواهد یافت.
او عنــوان کــرد: از نیمه دوم امســال بیشــترین 
تمرکز روی کیفیت خودرو خواهد بود؛ البته اکنون 
کیفیــت در حــال بهبــود اســت اما آمــار ملموس 
نیســت، یعنی بــر اســاس حرکــت و گزارش های 
رســمی که متعلق به وزارت صمت اســت، اعلام  

نشده و از سوی بخش خصوصی بوده است.
تغییر کیفیــت ملموس خــودرو از آذر و دی ماه  �

امسال
فاطمی امین اضافه کرد: نمودارهای کیفیت رو 
به رشــد هســتند، اما نمی توان آن را بیان کرد زیرا 
قابل  لمس نیســت؛ اما از آذر و دی ماه امسال این 
تغییر کیفیت برای مردم ملموس تر خواهد بود، 
بنابراین هیچ کسی دارای عصای موسی نیست که 
مســائل چهل ســاله یک صنعت را یک شبه حل 
کنــد و ناگزیر هســتیم کــه مســائل را اولویت بندی 
کــرده و به ترتیــب روبه  جلو حرکت کنیم و همین  
که خــودروی ناقص به معنای قبل نداریم و عبور 
مســتقیم خودرو کامل وجــود دارد به نوبه خود در 

کیفیت مؤثر است.
قیمت لوازم  خانگی قاچاق افزایش یافت �

از ســخنان  فاطمی امیــن در بخــش دیگــری 
خــود در خصــوص بــازار لــوازم  خانگی گفــت: دو 
نکتــه در این موضوع وجود دارد. ممکن اســت تا 
حدی قیمت ها رقابتی نباشــند و آن  هم در کشور 
بســیار محدود اســت در کالاهایــی مانند یخچال، 
تلویزیون، ماشــین لباسشویی قیمت های داخلی 
پایین تر هســتند، اما یک نکته بسیار ظریف وجود 
دارد و آن اینکه از زمانی که ارز 4 هزار و 200 تومانی 
برای روغن، گندم و غیره حذف شد، قیمت لوازم  
خانگــی قاچــاق افزایش پیدا کرد. زیــرا افرادی که 
روغن و... را قاچاق می کردند با سود حاصل از آن 
لوازم  خانگی وارد می کردند و سود قاچاق تا حدی 

بود که می توانست سودش را پایین تر هم بیاورد.
وزیــر صمت دربــاره افزایــش قیمت ها گفت: 
افزایــش قیمت ها بــه علت افزایــش قیمت های 
جهانی بوده اســت، اواخر ســال گذشــته دو اتفاق 
افتــاد که کمتــر دربــاره آن صحبت می شــود؛ اول 
افزایش قابل توجه قیمت جهانی در روغن، پنبه یا 
پنل های تلویزیون و دوم اینکه بنا بر قانون بودجه 
امســال تعرفــه واردات از 4 هــزار و 200 تومــان به 
2۶ هــزار تومــان رســید، یعنــی جهــش ۶ برابری 
در تعرفه هــا داشــتیم، البتــه با نصف کردن ســود 
بازرگانی تا حدودی تعرفه ها تا حد 3 برابر جبران 
شــد، یعنــی مــا در واردات و در نــرخ ارز محاســبه 

تعرفه واردات دو اصلاح نرخ ارز داشتیم.
شناسایی 450 پهنه معدنی در کشور �

او در خصوص توســعه معادن در سطح کشور 
اضافــه کــرد: در این حوزه باید ســه اتفــاق مهم را 
مدنظــر قرار دهیم که گام نخســت آن شناســایی 

ظرفیت هــای معدنی در ســطح کشــور اســت که 
در این خصوص کار بســیار بزرگی از مهرماه ســال 
گذشته آغاز شــد و حدود ۴۵0 پهنه معدنی کشور 

شناسایی شدند.
شناســایی  برنامــه  داد:  ادامــه  صمــت  وزیــر 
جنوبــی  خراســان  اســتان  از  معدنــی  پهنه هــای 
آغازشــده و امســال در خوزســتان ادامــه خواهــد 
یافت و تمامــی نقاط دارای ظرفیت های معدنی 
در این پروژه شناســایی می شوند؛ خوشبختانه در 
چهارچوب اجرای این طرح شناسایی بسیار خوبی 
در اســتان خراســان جنوبــی شــکل گرفــت و یکی 
از ذخایر مهم معدنی کشــور در اســتان خراســان 
جنوبی شناسایی  شده که به صورت قطعی تا یک 
مــاه آینــده آن را اعلام خواهیم کرد و نوید بســیار 

خوبی برای کشور است.
حــوزه  در  مهــم  بســیار  و  دوم  گام  افــزود:  او 
معادن، تســهیل قوانین و مقررات موجود در این 
حوزه اســت، اکنــون بیش از 320 قانــون، مقررات 
و دســتورالعمل در بخــش معدن وجــود دارد که 
مــوارد به صاحب نظران مربوطه ارسال شــده تا با 
بررســی های دقیــق موانع موجــود را رفع کنند و تا 
دو هفتــه آینده مجموعــه مقرراتی کــه به صورت 

شسته ورفته شکل  گرفته اند، ابلاغ می شود.
بــرای  � معــادن  منافــع  در  مــردم  شــراکت 

نخستین بار
و  بــا برنامه ریــزی  فاطمی امیــن تأکیــد کــرد: 
اقدامات انجام شــده صادرات مــواد خام معدنی 
به شدت کاهش یافته است و یک خبر بسیار مهم 

و خــوب در حــوزه معــدن نیــز آن اســت کــه برای 
نخســتین بــار مــردم را در منافع معادن شــریک 
قراردادیــم و در ایــن خصوص و در گام نخســت، 
معدن جان جان در سیستان و بلوچستان به شرط 
شراکت ۴0 درصدی با مردم منطقه، به بهره بردار 

واگذارشده است.
مثبت شدن تراز تجاری �

تجــاری  تــراز  شــدن  مثبــت  خصــوص  در  او 
کشــور گفت: از ابتــدای مهرماه و هم زمــان با آغاز 
کار دولــت ســیزدهم، تأکیــد ویژه ای روی توســعه 
صــادرات شــد و بــا اقدام جــدی برای رفــع موانع 
در ســال گذشــته یعنــی ســال 1۴00، بیــش از 48 
میلیــارد دلار صــادرات انجــام شــد که نســبت به 
رقــم 3۵ میلیــارد دلاری ســال پیــش از آن رشــد 
خوبــی اتفــاق افتــاده اســت و خبــر خــوب در این 
حوزه اینکه در ســه ماه گذشــته، تراز تجاری بدون 
نفت کشور مثبت شد و صادرات 400 میلیون دلار 
بیش از واردات، انجام شــده اســت.فاطمی امین 
در خصــوص افزایــش مــراودات تجــاری با ســایر 
کشورها و میزبانی از هیأت های تجاری کشورهای 
مختلف توضیح داد: هر هفته و به صورت پیوسته 
حداقل یک هیأت خارجی در ایران حضور دارد و 
رفت وآمدهای تجاری خیلی خوبی در حال انجام 
است.وزیر صمت گفت: بیش از 100 درصد درآمد 
ترانزیتی کشــور افزایش  یافته و با 6 کشــور اطراف 
خــود موافقتنامــه همکاری هــای بیمــه ای امضــا 
کرده ایم و اتفاقات بســیار خوبــی در حوزه تجارت 

خارجی کشور در حال وقوع است.

گزارش »ایران« از چرایی طرح استیضاح وزیر صمت توسط برخی از نمایندگان مجلس

کم کاری 8 ساله دولت قبل به پای دولت جدید نوشته شد!
بنابر گفته نایب رئیس کمیسیون صنایع و معادن تعداد امضاهای طرح استیضاح رو به کاهش است و با ادامه این روند این طرح از دستور کار مجلس خارج می شود

پاسخ وزیر صمت به ابهام های واردات خودرو

خودروهای 10 هزار دلاری از اروپا و چین وارد می شود
وضعیت امروز صنعت خودرو آن چیزی نیست که به عنوان وزیر آن را تأیید کنم


